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a r m a n m e l i . i r  ادامه تحرکات عناصر ضدانقلاب
 علیه تیم مذاکره کننده در وین

دیروز ایران محور جهان بود!
گفت و گــــو  روسیه برای احیای برجام تلاش می کند

احمد نقیب زاده در گفت و گو با »آرمان ملی«:
 عربستان و تركيه نمي خواهند
 رابطه ایران با غرب بهبود یابد

آرمان ملی: دیروز و همزمان با برگزاری مذاکرات 
درباره احیای برجام، جمع معدودی از عناصر وابسته 
به گروهک منافقین یا سلطنت طلب به تحرکات ایذایی 
خود از طریق فحاشی علیه تیم مذاکره کننده و اعضای 
تیم ادامه دادند.  در حالی که رایزنی های فشرده بین 
هیات نمایندگی جمهوری اسلامی ایران و طرف های 
برجام برای تفاهم بر سر احیای کامل برجام و رفع 
تحریم های ظالمانه و غیرانسانی علیه کشورمان ادامه 
داشت، جمع معدودی از عناصر وابسته به گروهک 
منافقین یا سلطنت طلب که از چندین روز قبل اقدام 
به برپایی چادری در مقابل در ورودی هتل محل 
برگزاری مذاکرات کرده اند، به تحرکات ایذایی خود 
از طریق فحاشی علیه تیم مذاکره کننده و اعضای 
تیم ادامه دادند.  این افراد با ناسزاگویی علیه تیم 
مذاکره کننده و توزیع نوشته هایی بین عابران خواستار 
توقف مذاکرات و لغو کامل برجام از سوی کشورهای 
اروپایی شدند. تعداد این افراد کمتر از 10 نفر است و 
به نحو کاملا محسوس توسط یکی از  عناصر وابسته به 
شبکه ایران اینترنشنال هماهنگ می شوند. استفاده از 
بلندگوهای قوی تعبیه شده در پیاده روی مقابل هتل 
محل مذاکرات، باعث سلب آسایش ساختمان های 
اطراف و عابران شده که حتی باعث درگیری یکی 
از این افراد با پلیس شد. پلیس اتریش حفاظت 
کامل از محل مذاکره و هیات های مذاکره کننده 
را به عهده داشته و اجازه نزدیک شدن این افراد 
را نمی دهد. روز سه شنبه 7اردیبهشت همزمان با 
ازسرگیری جلسه کمیسیون مشترک در وین، بار دیگر 
تعداد انگشت شماری از ضدانقلاب و اعضای گروهک 
منافقین در برابر گرندهتل تجمع کرده و به سر دادن 
شعار و توهین به مذاکره کنندگان ایرانی پرداختند. 
حاضران در این تجمع، ضمن درخواست برای توقف 
گفت وگوها، ادامه اعمال تحریم علیه مردم ایران و لغو 
تفاهمات خارجی ایران از جمله برجام و تفاهمنامه با 
چین را خواستار شدند. گفتنی است در هفته های 
گذشته نیز تجمعات مشابهی در برابر هتل محل 
گفت وگوها برگزار شده بود و این افراد ضمن تلاش 
برای حمله به مذاکره کنندگان با پلیس اتریش هم 
درگیر شده بودند. 27 فروردین هم با ادامه گفت وگوها 
در وین، تجمعات اعضای گروهک های ضدانقلاب 
از جمله گروهک های منافقین و سلطنت طلب در 
برابر محل گرندهتل وین برگزار شد. حاضران در 
این تجمعات، با سر دادن شعارهای هتاکانه، توقف 
گفت وگوها و خودداری از رفع تحریم های ایران را 

خواستار شده اند.
 رد شایعات مذاکره با ایران 

دیروز شایعات زیادی هم مطرح بود؛ چنانکه وزیر 
خارجه عراق ادعاها درباره دیدار ظریف با مسئولان 
آمریکایی را در سفر اخیرش به بغداد تکذیب کرد.  
فواد حسین، وزیر خارجه عراق روز شنبه در اظهاراتی 
ادعاها درباره دیدار محمد جواد ظریف، وزیر امور 
خارجه ایران با رئیس سازمان سیا در عراق را تکذیب 
و خاطرنشان کرد: وزیر خارجه ایران که هفته گذشته 
سفری به بغداد داشت جز با مسئولین عراقی با هیچ 
شخص دیگری دیدار نکرد. وی همچنین با اشاره 
به دخالت های آمریکا در عراق تاکید کرد که دلیل 
اعتراضات ماه اکتبر عراق تقابل های منطقه ای و 
بین المللی است. پیش از این نیز سازمان اطلاعات 
مرکزی آمریکا )سیا( در بیانیه ای گزارش ها درخصوص 
دیدار بیل برنز، رئیس این سازمان با مقامات ایرانی را 
در بغداد تکذیب کرد. جوئی هود، دستیار سرپرست 
امور خاور نزدیک وزارت خارجه آمریکا هم با تکرار 
بیانیه سیا اعلام کرد که هیچ گونه دیدار بین بیل برنز 
و مقامات ایرانی در منزل فواد حسین، وزیر خارجه 

عراق روی نداده است.
 تلاش روسیه برای نتایج 

همچنین دیروز نماینده روسیه در سازمان های 
بین المللی در وین از رایزنی غیر رسمی اعضای 
گروه 1+5 درباره احیای توافق هسته ای خبر داد. 
میخائیل اولیانوف نماینده روسیه در سازمان های 
بین المللی در وین در صفحه توییترش نوشت: اعضای 
برجام)توافق هسته ای( با هیات آمریکایی در مذاکرات 
وین رایزنی های غیر رسمی درباره احیای کامل توافف 
هسته ای انجام دادند. )بدون ایران که هنوز حاضر به 
دیدار با دیپلمات های آمریکایی نیست.( در هفته های 
اخیر مذاکرات اعضای کمیسیون مشترک برجام 
درباره بازگشت دوجانبه تهران- واشنگتن به پایبندی 
به توافق هسته ای با حضور آمریکا در وین برگزار شده 
است. اگرچه، مذاکرات مستقیم یا غیر مستقیمی میان 
نمایندگان ایران و آمریکا در وین تاکنون انجام نگرفته 
است. دو کارگروه کمیسیون مشترک برجام در حال 
بررسی تحریم هایی که آمریکا می تواند لغو کند و 
اقدامات لازم برای ایران در جهت بازگشت به پایبندی 
کامل به توافق هسته ای هستند. ایران خواستار لغو 
کلیه تحریم های اعمال شده آمریکاست و اظهار 
داشته پس از راستی آزمایی لغو این تحریم ها اقدامات 
لازم جهت از سرگیری پایبندی کامل به تعهدات 
برجامی اش را انجام می دهد. دولت آمریکا در آخرین 
مواضع اعلام شده اش، برای لغو تحریم های ناسازگار 
با برجام اعلام آمادگی کرده است، اما هنوز مشخص 

نیست این تحریم ها کدامند.
 ابراز تمایل کاخ سفید 

سخنگوی کاخ سفید در اظهاراتی گفت که آمریکا 
و روسیه می توانند درخصوص موضوع برنامه هسته ای 
ایران با یکدیگر همکاری داشته باشند. جن ساکی در 
نشست خبری هفتگی خود در پاسخ به سوالی درباره 
احتمال دیدار روسای جمهور آمریکا و روسیه در ماه 
ژوئن با بیان اینکه هنوز برگزاری این ملاقات قطعی 
نشده و تاریخی برای آن مشخص نشده است، گفت: 
اما به طور کلی باید بگویم که تمرکز ما  روی این قرار 
دارد که اطمینان یابیم در حال حرکت به سمت 
داشتن روابط با ثبات تر و قابل پیش بینی )با روسیه( 
هستیم. بنابر گزارش وب سایت کاخ سفید، جن ساکی 
افزود: اما برخی حوزه ها نیز هستند که ما می توانیم 
درخصوص آنها با یکدیگر همکاری کنیم، همچون  
ایران - تلاش های دیپلماتیک مرتبط با ایران از طریق 
گروه 1+5. وی در ادامه باز هم تاکید کرد که هنوز 
این دیدار  قطعی نشده، بنابراین، چارچوب زمانی یا 

تاریخی هم برای آن مشخص نشده است.

گـــــــزارش

آرمان ملی-علیرضا پورحسین: 
روز جمعه  روسیه  رئیس جمهوری 
نسبت به  بازگشت مسائل مربوطه به 
توافق هسته  ای به چارچوب پیشین 
خود ابراز امیدواری کرد. پوتین با اشاره 
به اینکه ایران یکی از کشورهای مجاور دریای خرز است، 
مدعی شده  است که امروز ما درخصوص مساله بسیار 
مهمی یعنی شرایط در منطقه دریای خزر گفت وگو 
می  کنیم و نگرانی های امنیتی این  منطقه منافع روسیه 
را تهدید می کند. هم اکنون مشکلات زیادی پیرامون 
برنامه هسته  ای ایران در حال حل و فصل شدن هستند. من 
امیدوارم که تمامی مسائل مرتبط به برجام به چارچوب 
پیشین خود بازگردد و ما از جمله در منطقه دریای خزر 
بتوانیم روابط همه جانبه  ای را با تمامی طرفین باشگاه 
دریای خزر بسازیم تا تمامی نقشه  هایی را که در سر داریم، 
اجرایی کنیم. پس از این صحبت ها نماینده روسیه در 
سازمان های بین المللی واقع در وین نسبت به سرانجام 
رسیدن مذاکرات وین پیش از اتمام ماه جاری میلادی ابراز 
امیدواری کرد. اولیانوف مدعی شده آمریکا قصد برداشتن 
تحریم ها با برچسب  هایی همچون تروریسم، نقص حقوق 
بشر و توسعه دفاعی ایران را ندارد. اولیانوف در این خصوص 
بیان کرده است که آمریکایی ها این تحریم  ها را دقیقا بخشی 
از رفع تحریم  ها نمی دانند. آنها بر این باورند که این تحریم ها 
هیچ ارتباطی با برجام ندارد. در همین راستا پس از انتشار 
فایل صوتی وزیرخارجه ایران در یک اقدام توطئه آمیز 
به نظر می رسد به راحتی می توان امروز ابعاد تازه ای از 
موضع گیری های روسیه را معین کرد. در راستای بررسی 
این مساله »آرمان ملی« گفت و گویی با احمد نقیب زاده، 
تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل داشته است که در ادامه 

می خوانید.
 آیا روسیه نسبت به برجام یک سیاست دوگانه 
را در پیش گرفته است و تمایلی به احیای آن ندارد؟

تعدادی از کشورها با عادی شدن روابط ایران و غرب به 
شدت مشکل دارند. این کشورها حتی از این امر هراس دارند 
و برای به وجود نیامدن آن و ایجاد تنش بین  ایران با غرب 
تلاش می کنند. رژیم صهیونیستی، روسیه، ترکیه، عربستان 
و چین از جمله مهمترین این کشورها هستند. این کشورها 
منافع خود را در این رابطه می بینند که روابط ایران و غرب 
رو به خوبی نرود و همچنان دچار تنش باشد. عده ای نیز در 
داخل کشور همین سیاست را در پیش گرفته اند و مشخص 
نیست آیا با این کشورهای خارجی ارتباطی دارند یا نه؛ 
اما مسلما همان حرف هایی را می زنند که نتانیاهو مطرح 
می کند. در این میان انگیزه ها میان کشورهای مخالف بهبود 
روابط ایران و غرب نیز متفاوت است. برای مثال روسیه و 
چین به دنبال ایجاد انحصار در ایران هستند تا به منافع خود 
در ایران دست یابند و به همین علت تمایل ندارند روابط 
ایران و غرب بهبود یابد. این کشورها تمایل دارند از ایران 
کشوری همچون بلاروس بسازند و در یک وضعیت میانه 
ایران را نگه دارند. وزیرخارجه ایران نیز در فایل صوتی 
منتشر شده در خصوص روسیه نکته عجیب و غریبی نگفته 
و آنچه گفته بر ما واضح و آشکار بوده است. ایشان یک مثال 
زده و از کشور روسیه نام برده است اما به نظر می رسد 
کشورهای دیگر نیز همچون روسیه هستند و خواسته هایی 
همچون روسیه دارند. صحبت های وزیرخارجه نه سری 

بوده است و نه محرمانه و تمام این موارد عیان بوده است. 
 روسیه اگر به دنبال عدم بهبود روابط ایران با 
غرب است پس به چه علت جلسات متعدد برای 
احیای برجام و میانجیگری بین ایران و آمریکا 

برگزار می کند؟
امروز دستان روسیه نیز بسته شده و تحریم ایران سبب 
شده است برخی منافع روسیه از دست برود. روسیه خواهان 
این است که ایران برای خودش باقی بماند و تنها با ایران 
با روسیه روابط خوبی داشته باشد. اگر تحریم های ایران 
برداشته نشود روسیه نمی تواند آن گونه که دوست دارد، 
از ظرفیت های ایران استفاده کند. روسیه به علت منافع 
خود به دنبال احیای برجام است. آنها می خواهند مقداری 
از تحریم ها علیه ایران برداشته شود اما روابط ایران و غرب 
خوب نشود. این نکته آشکاری است. روسیه می خواهد با 
ایران مراوده داشته باشد و برای داشتن مراوده ضرورت 
دارد ایران اندکی دستانش باز شود و مقداری از تحریم ها 
علیه ایران برداشته شود. به نظر من امروز ایران اصلا 
سیاست خارجی ندارد و ایستاده است تا پاسخ تحرکات 
کشورهای دیگر را بدهد. اگر به صورت دقیق و حساب شده 
حرکت می کردیم امروز با این چالش ها مواجه نمی شدیم و 
می توانستیم عرصه را بهتر مدیریت کنیم. متاسفانه به نظر 
می رسد مشارکت در انتخابات پایین خواهد بود و ایران نیز 
به سمت تغییر رویه پیش نمی رود تا وضعیت بحرانی شود و 
باز هم در گرفتاری دیگری به دنبال راه چاره خواهیم گشت.
 عربستان در این میان چگونه نقش آفرینی 
خواهد کرد؟ آیا سیاست های عربستان به صورت 

جدی تغییر خواهد کرد؟
باید توجه داشت برخلاف آنچه می گویند در خصوص 
سردار سلیمانی انصاف رعایت نشده است، وزیرخارجه 
عنوان می کند که سردار سلیمانی برای زدوده شدن جنگ 
از یمن تلاش کرده و بر حل این مساله به صورت دیپلماتیک 
تاکید کرده است و این عربستان بوده که جواب رد به 
درخواست آتش بس سردار سلیمانی داده و گفته است 
جهان عرب به شما ارتباطی ندارد. این عربستان بوده که 
صلح نکرده است. ترکیه و عربستان در این میان نیز از رفع 
تنش ها میان ایران و آمریکا ضرر می کنند. نشانه واضح آن 
اینکه بن سلمان ابراز تمایل کرده است روابط خود را با ایران 
بهبود بخشد و این به آن علت است که از عادی شدن روابط 
ایران و غرب احساس خطر کرده است. این احساس خطر 
از آنجا ریشه می گیرد که دیگر او نمی تواند به اسم ایران از 
منافع غربی ها بهره مند شود. به همین علت دچار هراس 

شده اند و قصد دارند تنش های خود را با ایران کم کنند. 

   روس ها دست شان به دلیل تحریم بسته است؛
بنابراین با احیاي برجام موافق اند

آرمان ملی- حمید شجاعی: اسحاق جهانگیری، 
که در دولت  های یازدهم و دوازدهم در سمت معاون اولی 
رئیس جمهور به فعالیت پرداخته است طی این سال ها 
در حوزه های مختلف آماج هجمه ها و حملات بسیاری 
قرار گرفته که در بسیاری از آنها نقش نداشته یا اساسا 
تصمیم گیرنده نبوده است. مباحثی مثل انتصابات در دولت، 
ارز 4200 ، پرونده برادرش مهدی جهانگیری و ماجرای 
بنزین. اما او خیلی کم در مورد این مسائل موضع گیری کرده 
است. این در حالی است که از او به عنوان یکی از نامزدهای 
بالقوه انتخابات ریاست جمهوری نام برده می شود. با این حال 
جهانگیری جمعه در کلاب هاوس طوفانی به پا کرد و سخنانی 
گفت که تا حدی نگاه رسانه ها به سخنان ظریف کمرنگ تر 
شود. جایی که گفت: » حرف های زیادی برای گفتن با مردم 
دارم و درمورد کاندیدا شدنم، هنوز تصمیمم بر »نه« بوده 

است؛ ولی هیچ وقت نگفته ام نمی شوم«.
  از پیشنهاد مشاورت تا ارز جهانگیری 

شامگاه جمعه 10 اردیبهشت بود که اسحاق جهانگیری 
معاون اول رئیس جمهور با حضور در اتاق سایت انتخاب در 
شبکه اجتماعی کلاب هاوس در خصوص مسائل مختلفی 
به اظهار نظر پرداخت که این گفت و گوی 3 ساعته حاوی 
نکات جذاب و جالبی بود و مورد توجه بسیاری از رسانه ها 
قرار گرفت. چنانکه برخی رسانه ها این اظهارات جهانگیری 
را به شروع پر قدرت او در راه انتخابات 1400 توصیف 
کردند. هر چند صحبت های جهانگیری نیز کم و بیش رنگ 
و بوی انتخاباتی می داد. آن هم در شرایطی که جامعه چند 
روزی است تحت تاثیر فایل تقطیع و منتشر شده وزیر امور 
خارجه قرار گرفته است. البته حضور 3 ساعته جهانگیری در 
کلاب هاوس دارای نقاط حساس و جالب توجهی بود که نشان 
می داد او حرف های بسیاری در خصوص اتفاقات رخ داده در 
این سال ها در حوزه های مختلف دارد که می تواند سوالات 
مطرح شده در ذهن افکار عمومی را پاسخ دهد.  جایی وی در 
خصوص حضورش در انتخابات سال 96 گفت: »من به آقای 
روحانی پیشنهاد دادم بعد از انتخابات معاون اول دیگری 
را انتخاب و من را مشاور کنند، اما قبول نکردند« پرسش 
دیگری که مدنظر حاضران بوده بحث ارز4200 بوده است که 

به ارز جهانگیری معروف شده  است. وی در شفاف سازی این 
امر بیان کرد: اینکه گفته شد ارز جهانگیری، وقتی آن شب 
تصمیم گیری شد، اعضای آن جلسه که شامل تیم اقتصادی 
دولت و غیر دولت بود، پایان تصمیم گیری اعضای دولت و 
برخی از مشاورین رسانه ای آقای رئیس جمهور، پیشنهاد 
کردند برای اینکه تحت عنوان تصمیم دولت در جامعه جا 
بیفتد، جهانگیری آن را اعلام کند، اما من مخالف بودم. این 
ارز 4200 مصوبه جلسه سران سه قوه است؛ اینکه آقایان 

درموردش اظهار نظر نکردند بعدا، به خودشان بر می گردد.
  نباید شهر را به مافیا واگذار کنیم 

انتخابات و شرایط فعلی جامعه و نارضایتی های مردم نکته 
دیگری بود که  از معاون اول رئیس جمهور پرسیده شد؛ اینکه 
در این شرایط باید چه کرد و چگونه وضعیت موجود را تغییر 
داد. جهانگیری در این راستا بیان کرد: » من فکر می کنم 
که اگر بخواهم به زبان جوانان شرایط را توصیف کنم، باید 
بگویم اگر شهروندان کنار صندوق رای جمع نشوند، ممکن 
است شهر سقوط کند.هیچ راهی جز رای دادن برای اصلاح 
امور نداریم. اگر راه دیگر داشتیم که از طریق آن بتوانیم 
اصلاحات کنیم و شهر را حفظ کنیم و شهر را به مافیا واگذار 
نکنیم، خب کار دیگری می کردیم. نباید بگذاریم کسانی که 
برای رای مردم ارزش قائل نیستند، به اسم رای مردم پیروز 
شوند.« وی ادامه داد: »ما کوتاهی کردیم، باید همان اول 
دولت، گزارش جامعی نسبت به آنچه تحویل گرفتیم از دولت 
قبلا ارائه می دادیم. وقتی پاسخ نمی دهیم بعضی ها خیلی 
رویشان زیاد می شود«. نکته دیگری که بسیاری به واسطه 
آن جهانگیری را مورد هجمه قرار داده و می دهند بحث 
پرونده برادر او، مهدی جهانگیری و حواشی پیرامون  آن 
است. در حالی که خود جهانگیری بارها گفته برادرش در این 
پرونده ها تبرئه شده است. جهانگیری در این خصوص گفت: 
»حرف های زیادی برای گفتن با مردم دارم.« جهانگیری 
افزود: »سال 96، در انتخابات حضور پیدا کردم و حرف زدم. 
من بعد از آن خیلی هزینه دادم. سه ماه بعد از حضورم، برادرم 
را به عنوان بخش خصوصی، به نحو عجیبی گرفتند. من از 
رسانه ها فهمیدم بازداشتش کردند. در مبارزه با فساد، هیچ 
خط قرمزی نباید وجود داشته باشد؛ چه اطرافیان چه فردی 

از مسئولان کشور. در آن پرونده ای که این همه در بوق و کرنا 
کردند، برادرم دو اتهام داشت، حتما هر وقت بتواند می آید 
اطلاع رسانی می کند. برادر من که قائم مقام من نبوده، برادر 
من که معاونم نبوده، من هیچ ارتباط کاری با برادرم نداشتم. 
جهانگیری ادامه داد: برادرهای من آنقدر مراقب هستند که 
دفتر من هم نمی آیند. برادر من هر کاری که کرده در دولت 

احمدی نژاد کرده است.
  بزرگترین دستاورد دیپلماتیک قرن

جهانگیری در خصوص توافق هسته ای  و موضع دولت 
بیان کرد: برجام بزرگترین دستاورد دیپلماتیک قرن گذشته 
است. تیم مذاکره کننده ما در مقابل شش قدرت نشست و 
برجامی را تایید کردند که امریکایی ها اعلام کردند ما کلاه 
سرمان رفته. در دوره خروج ترامپ، به ما می گفتند از برجام 
خارج شوید، اگر دولت تسلیم شده بود و خارج شده بود، 
امروز ما در فضای فعلی باید به چه چیزی برمی گشتیم؟ 
وی افزود: در جنگ اقتصادی آمریکا، در 200 سال گذشته، 
این حجم از تحریم ها و اصرار برای اجرای آن بی سابقه است. 
آمریکایی ها تمام سفارتخانه هایشان را مامور کردند که 
پیگیری و نظارت کنند کدام کشورها با ما همکاری می کنند. 
اصرار بر این داشند که صادرات نفت صفر شود، اصرار بر این 

داشتند که سیستم حمل و نقل دریایی ایران را فلج کنند.
  در بحث بنزین رفتار بدی با من شد

گمانه زنی ها برای کاندیداهای حاضر در انتخابات 
همچنان ادامه دارد و نام بسیاری از چهر ه ها برای حضور 
در انتخابات برده می شود. یکی از این افراد که بسیاری قائل 
به کاندیداتوری وی در انتخابات خرداد ماه بوده، اسحاق 
جهانگیری است؛ هر چند عده ای نیز بر این باورند او به 
جهت عملکرد دولت چندان اقبال در جامعه ندارد و برای 
همین امر به عرصه انتخابات ورود نخواهد کرد. این در 
حالی است که پاسخ جهانگیری در این خصوص ابهاماتی را 
درباره حضور یا عدم حضور وی ایجاد کرده است. جایی که 
جهانگیری گفت: » درمورد کاندیدا شدنم، هنوز تصمیمم بر 
»نه« بوده است؛ ولی هیچ وقت نگفته ام نمی شوم؛ حتما با 
بزرگان کشور مشورت می کنم. وقتی درمورد کاندیداتوری 
تصمیم بگیرم، حتما به مردم اعلام می کنم. اتفاقات آبان 98 و 

مخصوصا افزایش قیمت بنزین نکته ای بوده که همواره مورد 
سوال جامعه بوده که چه کسی این تصمیم را گرفته است. 
جهانگیری در این خصوص می گوید: »در بحث بنزین، من در 
سال 98، در جلسه سران سه قوه، من پیشنهاد دیگری راجع 
به بنزین داشتم، پیشنهاد داشتم که بنزین به جای اینکه به 
خودرو دهیم... . .برخورد بدی با من شد... . قهر کردم... . گفتم 
دیگر نمی آیم و دیگر ادامه نمی دهم.« حضور جهانگیری 
در دولت دوم و  نقش وی در انتصابات همواره طی 4 سال  
به محل چالشی در دولت بدل شده بود؛ چنانکه بسیاری از 
همان ابتدا پیشنهاد استعفای جهانگیری را مطرح کردند. 
جهانگیری در خصوص علت ماندگاری خود در دولت گفت: 
» من در دولت ماندم که دیگر بابک زنجانی درست نشود؛ یک 
میلیارد دلار به این آدم پول داده شده؛ آن هم بدون مصوبه 
شورای امنیت ملی، پول را واریز کردند به بانک زنجانی. به 
بانک زنجانی نفت می دادند، اما او پولش را پس نمی داد، با 
این حال بازهم به او نفت می دادند. معاون اول رئیس جمهور 
در خصوص نقش  خود در انتصاب وزرا و مدیران بیان کرد: من 
در دور دوم، در تغییر هیچ معاون وزیری نقش نداشتم، تماما 
در دفتر رئیس جمهوری تصمیم گیری می شود، من فقط بعد 

از اینکه حکم داده شود، خبردار می شوم«.
 میدان و دیپلماسی با هم هستند

انتشار فایل صوتی ظریف وزیر امور خارجه و طرح 
بحث میدان و دیپلماسی مساله ای است که طی روزهای 
گذشته بسیاری از افراد در خصوص آن واکنش نشان داده 
و اظهار نظر کرده اند اما برخی درصدد بر آمده اند که از این 
آب گل آلود ماهی خود را صید کنند. چنانکه جهانگیری 
نیز در اظهارات شامگاه خود در کلاب هاوس تاکید کرد: 
» برخی که می گویند رفیق حاج قاسم بوده اند از قاسم 
دارند سوء استفاده می کنند. حاج قاسم همه جان ماست.« 
وی افزود: »دوستی دیرینه و برادری با حاج قاسم داشتم 
و همینطور با دکتر ظریف؛ این دو، چهره ای ملی هستند. 
سردار سلیمانی واقعا یک فرمانده میدان نبود فقط، ایشان 
باور داشت که مذاکره در همه حال کمک می کرد ند به حل 
مسائل. ایشان خیلی از مذاکرات را انجام می داد. سفری 
که ایشان در آن شهید شد، برای مذاکره در مورد یمن و 
عربستان بوده است. نگذاریم دوگانه سازی کاذب درست 
کنند؛ میدان و دیپلماسی باهم هستند. مردم سردار 
سلیمانی و دکتر ظریف را مکمل یکدیگر می دانند .نباید 
درمورد قهرمان بزرگ دیپلماسی در کشور، اینطور صحبت 
شود و تضعیف بشود. بگذارید ظریف و حاج قاسم قهرمان 

ملت ایران بمانند«.
  اگر توانایی اجرا ندارید چرا مانده اید؟

صحبت های معاون اول رئیس جمهور در کلاب هاوس 
احمد  چنانکه  نماند؛  باقی  بی واکنش  هم  چندان 
امیر آبادی فراهانی در پاسخ به سخنان اسحاق جهانگیری 
مبنی بر اینکه دیدید مجلس چه بر سر بودجه آورد و آن را 
رد کرد، گرانی های ناشی از مصوبات مجلس بسیار است و 
مانده ایم چگونه این مصوبات را اجرا کنیم، گفت: » مجلس 
لایحه بودجه 1400 پر از فساد و تبعیض را تحویل گرفت و 
تا حدی که توان دولت اجازه می داد از آسیب های آن کاست 
و تبعیض ها را کاهش داد.« وی افزود: »اگر آقای جهانگیری 
توان اجرای همین بودجه را هم ندارد، پس چرا در دولت 

هنوز مانده و می خواهد حتی رئیس جمهور بشود.«

آرمان ملی - مطهره شفیعی: هر انتخاباتی دارای حواشی جالبی است 
که به طور کامل سیاسی نیست. در انتخابات ریاست جمهوری 1400 فارغ از 
بحث معرفی کاندیداهای نهایی دو جریان سیاسی کشور ، یک موضوع جالب 
توجه است و آن هم ماجرای 3 محسن در این انتخابات است! 3 محسن نامی که 
هر یک به دلیلی نامش با این انتخابات گره خورده و البته سرنوشت حضور آنها 
در این میدان هنوز مشخص نیست. محسن هاشمی، محسن رهامی و محسن 
رضایی 3 چهره یک نام با 3 عقیده و گرایش مختلف در این انتخابات هستند که 
دو محسن نخست در اردوگاه اصلاح طلبی و محسن رضایی در اردوگاه اصولگرایی 

تعریف می شود.
  محسن با ماموریت تداوم سازندگی

محسن هاشمی را باید مهمترین محسن انتخابات نامید که اگر چه هنوز خبر از 
تصمیمش برای کاندیداتوری به صورت رسمی اعلام نشده اما به نظر می رسد باید 
شانس زیادی برای مطرح شدن نامش به عنوان کاندیدای جبهه اصلاحات متصور 
شد؛ چرا که پس از افشای فایل صوتی گفت وگوی ظریف ، احتمال حضور وزیر 
خارجه در انتخابات در قامت کاندیدا با تردید مواجه شد و کاندیداهای دیگر هم 
چندان امیدوار به تایید صلاحیت و عبور از موانع نیستند؛ بنابراین محسن هاشمی 
گزینه مطلوبی برای معرفی به عنوان کاندیدای نهایی جبهه اصلاحات است. در 
صورت معرفی محسن هاشمی به عنوان کاندیدای نهایی جریان اصلاحات نباید 
تردید داشت که رای های زیادی به نام او در صندوق ریخته خواهد شد؛ چرا که 
در وهله نخست رزومه مدیریتی موفقی دارد و از سوی دیگر اطلاع از راهکارهای 
آیت ا... هاشمی برای اداره کشور به مثابه گنجینه مهمی است که محسن هاشمی 
در اختیار دارد. افزایش هجمه ها در روزهای اخیر به محسن هاشمی هم نشان 
از این واقعیت دارد که توانایی او رقابت با رقیب اصولگرا سبب نگرانی اصولگرایان 
شده است. یکی از راهکارهای نخ نما شده رقیب اصلاحات، ایجاد تفرقه است 
که البته هیچ گاه موفقیتی کسب نکرده است. روز گذشته رسانه های دلواپس 

به نحوی هماهنگی بر محسن هاشمی تاختند. به عنوان سایت دلواپس مشرق 
سعی کرد میان محسن هاشمی و اصلاح طلبان اختلاف افکنی کند و با اشاره به 
این جمله محسن هاشمی مبنی بر اینکه »گروهی هم دنبال تحریم انتخابات 
هستند و مردم را به رای ندادن تشویق می کنند که رادیکال ترین گرایش در 
کشور هستند«، چنین نوشت: » سوال جالبی که در این لحظه باید از آقای 
هاشمی پرسید این است که آیا ایشان حاضرید، بگویند پایگاه این گروه رادیکال 
طرفدار تحریم انتخابات؛ در میان اصولگرایان است یا اصلاح طلبان؟ لازم به تأکید 
است که محسن هاشمی نمی تواند انتظار داشته باشد سوالی که خود او موظف 
است از هم قطارانش بپرسد و در محضر مردم پاسخ های شدیدی به آن بدهد را 
دیگرانی مثل صداوسیما بپرسند!«  کیهان هم از قافله عقب نماند و دیروز نوشت: 
» درباره اظهارات محسن هاشمی مبنی بر اینکه بودجه 4 سال قبل 2 برابر بودجه 
لندن بوده؛  اما ارزش آن اکنون به یک سوم بودجه لندن کاهش یافته، گفته است، 

این سقوط ارزش پول ملی نیز هنر ائتلاف حاکم بر دولت و شورای شهر است.«
   محسن با ماموریت بر هم زدن بازی

محسن دیگر محسن رهامی است که هنوز هم مشخص نیست با چه 
پشتوانه ای خود را آماده رقابت در انتخابات 1400 معرفی کرده است. در رزومه 
او تنها نمایندگی مجلس در دوره اول و دوم به چشم می خورد. در انتخابات 
ریاست جمهوری سال 96 هم کاندیدا شد که با ردصلاحیت از عرصه کنار 
رفت. برخی چنین مدعی شدند رهامی و امثال او که به خوبی می دانند شانسی 
برای پیروزی در انتخابات ندارند با هدف بر هم زدن وحدت اصلاح طلبان وارد 
عرصه می شوند که آنچه دیروز رخ داد بر صحت این ادعا افزود. روز گذشته 
محسن رهامی در بیانیه ای ضمن اتخاذ روش فراجناحی و ملی برای کمپین 
خود، در واکنش به روند ممیزی قبل از ثبت نام انتخابات ریاست جمهوری 
جبهه اصلاحات ایران، نوشت: اینجانب راه حل مشکلات کشور را برخورداری 
داوطلبان ریاست جمهوری از رویکرد ملی و فراجناحی برای حل مسائل و 

مشکلات کشور می دانم و با همین رویکرد ملی و فراجناحی برای ورود به 
انتخابات ریاست جمهوری اعلام آمادگی کرده ام. این داوطلب نامزدی انتخابات 
ریاست جمهوری خاطرنشان کرد: ضمن تشکر از احزاب و شخصیت های 
اصلاح طلب که از اینجانب برای نامزدی انتخابات دعوت کرده و اکنون نام مرا 
به عنوان داوطلب انتخابات ریاست جمهوری به نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان 
پیشنهاد کرده یا قصد دارند مطرح کنند، تقاضا دارم که از معرفی اینجانب به نهاد 
مذکور خودداری کنند.  به عنوان فرزند جامعه بزرگ ایران، برنامه های خود را 
جهت اداره کشور و حل مشکلات و معضلات آن به اطلاع مردم می رسانم و داوری 
را بر عهده آنها خواهم گذاشت و چون گذشته دست تمامی نخبگان، احزاب و 
شخصیت های کشور از هر حزب، جریان و جناح را برای مشاوره و همکاری 
می فشارم.« تعدادی دیگر از افراد هم هستند که بدون پشتوانه آمادگی خود را 
برای حضور درانتخابات 1400 اعلام کردند و به تدریج مشخص می شود هدف 

اصلی آنها چه بوده است... .
  محسن با ماموریت کاندیداتوری ابدی 

محسن دیگر انتخابات 1400  نامی آشنا در انتخابات هاست: »محسن 
رضایی« . روز جمعه دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام به طور رسمی اعلام 
کاندیداتوری کرد. محسن رضایی گفت: » من نه برای کسب رای بلکه بر اساس 
وظیفه و انتظاری که مردم از سرباز خود دارند، به صحنه انتخابات ورود می کنم. 
من به صحنه آمده ام تا گفتمان شبکه نفوذ را خنثی کنم. جلوی سراب دروغین 
دیپلماسی در برابر میدان بایستم و با آنانی که رویه دروغ پردازی و اغواگری را به 
اشکال مختلف تکرار می کنند و با دوگانه سازی کنسرت و آزادی های اجتماعی 
در مقابل دیوار و سلب آزادی های مردم و سراب آرامش آسایش دیپلماسی ذلت 
و تسلیم در مقابل مقاومت و میدان به تحریف افکارعمومی می پردازند، مبارزه 
کنم.« مشخص است که این محسن از حمایت اصولگرایان برخوردار نخواهد شد 
و مانند 3  دوره قبل با ناکامی عرصه را ترک می کند. محسن رضایی در انتخابات 
ریاست جمهوری نهم ثبت نام کرد اما قبل از برگزاری انتخابات ریاست جمهوری 
انصراف داد. در انتخابات ریاست جمهوری دهم موفق به کسب 681851 رای، 
سوم و در انتخابات یاردهم با 3884412، چهارم شد. اکنون هم به نظر می رسد 
اگر انصراف ندهد با رای کمتر از دو انتخابات قبلی مواجه می شود اما ظاهرا او 
شرکت در انتخابات ریاست جمهوری را برای خودش به عنوان تکلیف ابدی 

می داند و میزان رای یا برد و باخت برایش معنا ندارد.

»آرمان ملی« به نقش انتخاباتی هاشمی، رهامی و رضایی می پردازد

3 »محسن« در انتخابات 1400!
   تعهد، تفرقه، تکلیف مسیر 3 همنام است 

گزارش »آرمان ملی« از اظهارات معاون اول رئیس جمهور در کلاب هاوس:

 جهانگيری
سكوت راشكست

نماینده ادوار مجلس، درباره مباحث اخیر پیرامون وقوع 
برخی تغییرات در جداول لایحه بودجه توسط رئیس مجلس، 
گفت: در مسیر »تهیه و تنظیم« و »رسیدگی و تصویب« 
لایحه بودجه یک سری مشکلات داریم. با این توضیح که 
تهیه و تنظیم بودجه در دولت انجام می شود و بعد به مجلس 
می آید و رسیدگی و تصویب در آنجا صورت می گیرد. احمد 
توکلی افزود: در تمام طول این مسیر از تهیه تا تصویب، قواعد 
بودجه ریزی تقریبا به طور کامل رعایت نمی شود و قوانین را 
نقض می کنند. در بحث بودجه، همیشه باید یک  قانون از پیش 
وجود داشته باشد و برای آن تکالیف که در قانون در نظر گرفته 
شده، پول درنظر بگیرند. اما این وجود ندارد و مجبور می شوند 
در روند تنظیم و تصویب بودجه »قانونگذاری« کنند. وی 
افزود: از شروع مجلس هفتم در 83 تا سال 90 تلاش زیادی 
داشتم تا نمایندگان را قانع کردم که این کار خلاف قانونگذاری 
است، که حین رسیدگی به بودجه قانونگذاری کنند. این روش 
اقتصاد ملی را متزلزل می کند و ثبات روانی را از بین می برد. 

این کار را هم دولت ها و هم مجالس انجام می دهند.

سخنگوی کمیسیون اصل 90 مجلس در رشته توئیتی 
تاکید کرد با توجه به محرز بودن تخلف صورت گرفته در 
بودجه 1400 توسط عده ای معدود، بهترین اقدام رسیدگی به 
این تخلف در مسیر صحیح و منطقی آن با هدف تکرار نشدن 
تخلف در سال های آینده است. علی خضریان نوشت: با توجه 
به عدم پاسخگویی آقایان قالیباف و ناداران نسبت به تغییرات 
گسترده ارقام و اعداد جداول بودجه 1400 پس از رای گیری 
لایحه در صحن مجلس و همچنین تلاش همه جانبه عده ای 
برای برخورد سیاسی و رسانه ای با این موضوع، مطالبی را جهت 
تنویر افکار عمومی بیان می کنم. آنچه کاملا مشخص است اینکه 
نمایندگان مجلس در 26 اسفند 1399 در آخرین جلسه سال، 
کلیه تبصره ها، احکام و جداول بودجه را براساس ایرادات شورای 
نگهبان برطرف و تصویب کردند و 27 اسفند نیز رئیس مجلس 
به رئیس جمهوری ابلاغ کرد. خضریان افزود: این درحالی است 
که در جلسه 26 اسفند محسن زنگنه طی اخطار قانون اساسی 
پیرامون اینکه برخلاف وعده  کمیسیون تلفیق هیچ جدولی به 
نمایندگان داده نشده و رای گیری درحالی است که نمایندگان 

هیچ اطلاعی از جداول ندارند، تذکر می دهد.

محمد شریعتمداری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، به عنوان 
جدیدترین کاندیدا انتخابات ریاست جمهوری برای سال 1400 
اعلام کاندیداتوری می کند. جهانبخش خانجانی درباره گزینه های 
شاخص اصلاح طلبان برای انتخابات ریاست جمهوری 1400، در 
گفت وگویی اظهار کرده بود: اصلاح طلبان چهره های شاخصی را دارند 
و زمینه حضور چهره های مناسب باید از ماه ها قبل فراهم می شد. 
خانجانی تصریح کرد: صرف نظر از شخصیت های تاثیرگذاری که 
اصلاح طلبان دارند، نام آنهایی را که بیم عدم تایید صلاحیت شان از سوی 
شورای نگهبان داریم، مطرح نمی کنم، اما افرادی مانند آقای اسحاق 
جهانگیری، محسن هاشمی، مسعود پزشکیان، محمد شریعتمداری، 
محمدرضا عارف، بیژن زنگنه و عباس آخوندی از چهره های مدنظر 
اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات 1400 هستند. او در خصوص 
تمایل اصلاحات برای حضور محمد شریعتمداری در انتخابات 
ریاست جمهوری 1400، گفت: وی یکی از گزینه های تاثیرگذار جریان 
اصلاح طلب و از وزرای کابینه آقای روحانی است که در حوزه های 
شفافیت، جوان گرایی و رفاه اجتماعی فعالیت های خوبی داشته و 
شاخص های عملکرد وی در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی از امتیاز 

خوبی برخوردار است و توانمندی بالایی دارد.

 تخلف در جداول
  بودجه ۱۴۰۰ 

محرز است

محمد شریعتمداری، 
جدیدترین كاندیدای 

انتخابات

 قانونگذاری 
حين رسيدگی به بودجه 

خلاف قانون است

از وقایع آبان٩٨ تا پشت پرده ارز٤٢٠٠ توماني
حرف های زیادی برای گفتن با مردم دارم

نباید شهر را به مافیا واگذار کنیم 
مصوبه ارز ٤٢٠٠ سران قوا به اسم من تمام شد

در مورد کاندیدا شدنم تصمیم بر »نه« است؛ اما نگفته ام کاندیدا نمی شوم


